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Obiectul interpelării: Situație transplanturi România

Stimate domnule ministru.

Conform datelor publice, în acest moment, România are 7 centre de transplant (Cluj, Fundeni, Iași, Târgu 
Mureș, București), dar fiecare în parte este specializat doar pe anumite tipuri de transplant. Cu toate 
acestea, dacă luăm în considerare faptul că este o chestiune de ore de la momentul identificării unui 
posibil donator până în momentul operației, distanțele mari până la centrele de donare reprezintă un 
important impediment.

În primul trimestru al anului 2017 au fost efectuate 48 de transplanturi de organe, ceea ce reprezintă o 
scădere semnificativă față de cele 373 de transplanturi realizate în anul 2016. Anii 2013 - 2014, au 
reprezentat perioada de vârf ai transplantului in Romania, când se realizau peste 400 de 
donatori/transplante. Această scădere vine în condițiile în care bugetul Sănătății s-a dublat, s-au înființat 
noi centre de transplant hepatic la Iași și ”Sf. Maria” din Bucuresti, medicii care fac transplant sunt mai 
bine plătiți și mai experimentați, iar practica mondială a avansat enorm în ultimii 10 ani, iar România a 
importat tehnologie de ultimă oră.

Principalele motive menționate de familie ale refuzului de a accepta prelevarea organelor sunt: "Nu cred 
că este mort!" "Nu vreau să dau organele copilului meu la oameni bogați". "Cred că pe liste se fac 
aranjamente". In 2017, nici o familie din România n-a vrut să doneze inima copilului, soțului sau surorii, 
ca să salveze un alt copil, soț sau soră. O explicație a scăderii activității de transplant o reprezintă și 
informațiile apărute în presă în 2016 privind anumite nereguli din sistem, fapt ce a determinat o creștere a 
refuzurilor familiilor unor persoane aflate în moarte cerebrală. De asemenea, s-a observat că în perioadele 
în care s-au desfășurat campanii pro-donare, numărul donatorilor a crescut.

În urma unor verificări făcute de către Corpul de Control în 2016, s-a descoperit că deși există liste de 
așteptare acestea nu sunt corelate la nivel național, iar criteriile de prioritizare sunt oarecum subiective. 
Astfel există indicii că pacienți aflați în vârful listei de așteptare, pentru care există organe compatibile să 
nu beneficieze de acestea. În urma verificărilor există suspiciuni că într-unul din centrele de transplant din 
România, pe o anumită arie patologică, în 2014, 60% dintre beneficiarii de transplant au fost înscriși pe
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listele de pacienți în același an, cu toate că existau persoane aflate în așteptare încă din anul 2005. Un caz 
similar pare a fl întâlnit și în 2015 pe o arie patologică, unde ar fi fost semnalate că 80% din beneficiari au 
fost înscriși în același an.

În aceste condiții, vă adresez următoarele întrebări:

1. Ce măsuri se au în vedere pentru a veni în ajutorul persoanelor care se află la distanțe 
considerabilă față de centrele de transplat? Există posibilitatea cooperării cu entități private?

2. Ce campanii de promovare a transplantului de organe se desfășoara în prezent și ce strategii sunt 
prevăzute pe mai departe pentru a încuraja populația să accepte astfel de practici?

3. Au fost corectate deficiențele găsite în urma Raportului Corpului de Control al Ministerului 
Sănătății, din 2016? Conform căror criterii este stabilită prioritizarea pacienților, este luat în 
considerare principiul duratei de viață rămase?

4. În urma Raportului Corpului de Control al Ministrului Sănătății s-a efectuat o evaluare de audit la 
A.N.T.? Dacă da, care sunt rezultatele auditului și ce măsuri au fost luate, iar în cazul în care nu a 
avut Ioc, ministerul intenționează să efectueze unul?

5. Cine se face responsabil de scăderea numărului donatorilor/transplantelor?
6. În ce stadiu se află elaborarea Regulamentului de alocare a organelor, cerut de fostul ministru 

Voiculescu?
7. În decembrie 2012 a intrat în vigoare Ordinul 1158/2012 privind înființarea Registrului național 

al donatorilor de organe, țesuturi și celule (RND) și a Normelor metodologice de aplicare aflate în 
custodia Ministerului Sănătății. Ce ne puteți spune despre datele înregistrate și cum reflectă ele 
situația existentă?

8. Ce dificultăți întâmpină Programul de transplant pulmonar și când se estimează că va deveni 
operațional?

9. Din informațiile existente se pare că pe listele de așteptare sunt peste 3.500 de pacienți. Se are în 
vedere aplicarea și în România a unor proceduri de contactare a pacienților ce se află în vârful 
listelor de așteptare, asemănătoare cu cele de la nivelul Uniunii Europene?

10. Câte centre de prelevare avem și există o bancă de depozitare provizorie?
11. Câte prelevări au fost făcute în ultimii 5 ani și câte viscere compatibile din toate cele prelevate au 

ajuns să fie donate?

Solicit răspuns scris!
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